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Nieuw uitstel van oplossing van het probleem m.b.t. PAS-melders en interimmers onacceptabel

In 2025 een tsunami van juridische procedures vanuit zowel de milieuorganisaties als mogelijk ook 
vanuit de agrarische sector?

J  uridisch offensief in voorbereiding  
Door MOB zijn al een aantal handhavingsverzoeken ingediend met betrekking tot PAS-melders (en 
piekbelasters). De eerste uitspraken laten zien dat rechters klaar zijn met het compleet falen van 
achtereenvolgende kabinetten in het stikstofdossier. Ook de Europese Commissie begint steeds 
kritischer te worden.
MOB treft voorbereidingen om per 1 maart 2025 in alle 12 provincies handhavingsverzoeken te gaan 
indienen met betrekking tot PAS-melders/interimmers waarbij in eerste instantie gefocust gaat 
worden op de grotere bedrijven en/of megastallen. Tot de eerste doelgroep behoren ook veebedrijven 
die nu nog aanvragen indienen tot uitbreiding van het aantal dieren. 
Omdat natuurvergunningen niet onherroepelijk zijn zullen op grotere schaal dan nog nog toe ook 
intrekkingsverzoeken van natuurvergunningen worden ingediend. Tot de doelgroepen voor intrekking 
behoren niet alleen de vee-industrie maar ook kolencentrales, chemische industrie, etc. 
MOB is alleen bereid om van een grootschalig juridisch offensief af te zien indien het kabinet besluit 
om nu eindelijk eens concreet werk te gaan maken van een halvering van de uitstoot van ammoniak. 
Na alle doodlopende geitenpaadjes is een, op korte termijn, halvering van de veestapel de enig 
overgebleven optie. Ook dient met onmiddellijke ingang een verbod in te gaan voor uitbreiding van 
veestallen en afgifte van vergunningen daartoe. Alle op de plank liggende aanvragen dienen te worden 
afgewezen. 

Onderstaand een korte toelichting. 

Stand van zaken mb.t. vergunningen
Sinds de uitspraak van de Raad van State van 29 mei 20191 zijn ruim 2000 bedrijven, waaronder veel 
agrariërs, maar ook andere bedrijven als biomassacentrales, illegaal in werking omdat ze niet 
beschikken over een natuurvergunning omdat hun PAS-melding niets  waard bleek te zijn. 
Niet alle PAS-melders hebben zich aan de regels gehouden. Er zijn ook “foute” PAS-melders die voor 
2015 hebben uitgebreid en daarna een PAS-melding deden. Ook is er een onbekend aantal bedrijven 
dat heeft uitgebreid zonder een PAS-melding omdat ze onder de drempelwaarde van 1 mol bleven. 

1Raad van State van 29 mei 2019 
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Ook zijn er zogenaamde interimmers2 die al veel langer zonder adequate natuurvergunning in werking 
zijn. Over de laatste twee groepen wordt met geen woord gerept in de “Kamerbief PAS-melders van 28 
november 2024”. 
Het is onbestreden dat de stikstofreductie doelen zoals beschreven in de Wet Stikstofreductie en 
Natuurverbetering (WSN) niet gaan worden gehaald. 

Voorstel van Kabinet tot opnieuw 3 jaar uitstel van legalisatie onacceptabel
Globaal gesteld is de stikstofdepositie op natuurgebieden een factor twee te hoog. Sinds 2015 zijn de 
ammoniakconcentraties niet meer gedaald. Uit het MSN3 blijkt dat er zelfs een kleine toename is. 
Hierdoor dreigen natuurgebieden en/of soorten definitief te verdwijnen. De enige oplossing is om zo 
spoedig mogelijk een halvering van de uitstoot van ammoniak te realiseren. Praktisch gezien kan dat 
alleen bij een halvering van de veestapel.
Overigens laat de agrarische sector weten dat voor de betreffende bedrijven verder uitstel van 
legalisatie onbespreekbaar is. Vanuit de sector wordt nu ook gedreigd met rechtszaken. Er is 
inmiddels al een zaak gestart.4 Een tsunami van juridische procedures vanuit zowel de 
milieuorganisaties als mogelijk ook vanuit de agrarische sector gaat hiermee in 2025 losbarsten. 

Afgelopen jaren alleen maar geitenpaadjes en verbaal commitment
Sinds 2019 zijn meer dan 70 commissies ingesteld en veel geitenpaadjes uitgeprobeerd om een 
drastische inperking van de veestapel te voorkomen. Veel “innovaties” bleken niet te werken en/of 
waren gebaseerd op gesjoemel met meetrapporten. Zowel door rechtbanken als de Raad van State zijn 
veel hierop gebaseerde vergunningen afgeschoten. Doelsturing is nu de nieuwe hype. Met veel 
bombarie zijn de eerste twee projecten gestart. Voor twee varkensbedrijven in de Achterhoek is op 
basis van “doelvoorschriften “ vergunning aangevraagd. Dit gaat weer een doodlopende weg blijken te 
zijn omdat, kort samengevat, de nauwkeurigheid van de ammoniakmetingen en handhaafbaarheid van 
de vergunde doelen belabberd zijn.5 
Overigens gaat het in beide vergunningen om een ordinaire uitbreiding met duizenden varkens. Voor 
zover MOB bekend loopt er geen dergelijke proef voor PAS-melders. Dit bevestigt nog eens onze 
indruk dat legalisatie van PAS-melders voor het Kabinet geen enkele prioriteit heeft. Ook de 
kamerbrief van 28 november is niet meer dan alleen lippendienst aan de PAS-melders. 

Kabinetsbeleid schadelijk voor onze economie, gezondheid, natuur en drinkwatervoorziening
Er dreigen nu miljarden subsidies in de vee-industrie te worden gestopt ten koste van investeringen in 
onderwijs, terwijl de bijdrage van de vee-industrie aan het BBP minimaal is. De bijdrage van de 
Nederlandse culturele sector aan ons BBP is groter dan de bijdrage van de vee-industrie! Ook 
veroorzaakt de vee-industrie een schade die op jaarbasis minstens 10 miljard Euro bedraagt. Hierbij 
moet dan nog de schade als gevolg van het op slot zitten vanwege niet beschikbaarheid van 
stikstofruimte worden opgeteld. Het kabinet zit hiermee op een spoor dat niet alleen ecologisch, maar 
ook economisch een vermijdbare ramp is voor onze economie als geheel. Economisch gezien is sprake 
van beleid dat onverantwoord en als dom moet worden gekarakteriseerd.

Johan G. Vollenbroek namens bestuur van stichting MOB

Bijlage: eerder verzonden brief aan D. Schoof

2https://www.rombou.nl/nieuws/details/ik-ben-een-interim-uitbreider-hoe-nu-verder
3https://www.clo.nl/indicatoren/nl046114-ammoniak-in-lucht-2005-2022

4https://www.destentor.nl/olst-wijhe/dertig-boze-boeren-maken-bezwaar-tegen-dijkverzwaring-langs-ijssel-
wegens-stikstofrechten~afa7c7d9/?referrer=https%3A%2F%2Fwww.google.com%2F

5https://www.vee-en-gewas.nl/artikel/1159098-johan-vollenbroek-mob-beraden-ons-over-
handhavingsstrategie-bij-pas-melders/


